
سینمــا
نادر فلاح : 

تلاشم در سینما دیده نشد
بازیگر سینما و تلویزیون از 
برخی ناملایمات سخن گفت 
که اجازه نداده اند او بتواند 
نقش های اصلی را بازی کند. 
امیرعلی دانایی در برنامه »رخ به رخ« که جمعه 
شب ۳ دیماه با حضور نادر فلاح روانه آنتن 
شبکه دو شد با بیان اینکه این خوش شانسی 
را داشته ام که سر فیلم »انزوا« باهم هم بازی 
باشیم »فلاح« را خطاب قرار داد و نادر فلاح در 
این باره پاسخ داد: خودت هم می دانی من در 
این فیلم دوست داشتم نقش تو را بازی کنم. 
بارها شده که دوست داشتم در فیلم ها نقش 
اصلی را بازی کنم و به کارگردان ها هم این را 
گفته ام اما موافقت نکرده اند و من حسودیم شده 
است. نقش های یک خوبی هست که وقتی یک 
بازیگر دیگر بازی می کند من حسودیم می شود 
از جمله نقشی که تو در »انزوا« بازی کردی و 
من حسادت کردم. دانایی هم در پاسخ بیان 
کرد: البته به من گفته بودند شما اعتقاد دارید 
که من نمی توانم این نقش را بازی کنم چون آن 
نقش هم سنش از من خیلی بیشتر بود و هم 
استایلش با من متفاوت بود. بازیگر تقدیر شده 
»چند متر مکعب عشق« گفت: من هیچ وقت 
چنین قضاوت هایی را درباره بازیگران نمی کنم 
چون به نظرم کار اشتباهی است. خیلی وقت ها 
حسادت ما باعث می شود که زیر آب بازیگران 
دیگر را بزنیم. من هیچ وقت این کار را نمی کنم 
چون معتقدم نان بری است. بازیگر سریال 
»زیرخاکی« توضیح داد: استدلال من این 
بود که شاید انسانی که سن و سال بیشتری 
داشته باشد و رنج بیشتری کشیده با شخصیت 
امیرعلی که جوان سالم و چارچوب مندی است 
متناسب نباشد. آن کاراکتر کسی بود که سال ها 
در زندان بوده، سختی کشیده و خبرهای بد 
راجع به همسرش شنیده و اینگونه شکسته 
شده. در خودم بیشتر می دیدم این نقش را بازی 
کنم اما اینکه بگویم بازیگر دیگری نمی تواند، 
هرگز چنین حرفی نزدم و نخواهم زد. بازیگر 
»درخونگاه« در بخش دیگری درباره اینکه اگر 
به ۲۰ سال قبل بازگردد چه خواهد کرد، افزود: 
من در سینما خیلی انرژی گذاشتم، درسش 
را تا فوق لیسانس خواندم و سال ها تئاتر بازی 
کردم از این پشیمانم که چرا این قدر انرژی 
گذاشتم در جایی که تلاش من دیده نشد. 
اینکه می گویم اگر برگردم عقب شغل دیگری 
را انتخاب می کنم به این خاطر است که الان 
دریچه های دیگری برای من باز شده که فکر 
می کنم برای آنها وقت گذاشتن ارزشش بیشتر 

از وقت گذاشتن برای سینماست.  

طی روزهای گذشته ۲ بازیگر جدید جلوی 
دوربین فیلم سینمایی »پیرپسر« رفتند، رضا 
رویگری و فهیمه رحیم نیا بازیگران جدیدِ 
دومین ساختــه ی سینمایی اکتای براهنی 
هستند. »پیرپسر« به کارگردانی و نویسندگی 
اکتای براهنی و با تهیه کنندگی بابک حمیدیان 
مهرماه کلید خورد و فیلمبرداری آن همچنان 
ادامه دارد. حامد بهداد، لیلا حاتمی، حسن 
پورشیرازی، محمد ولـــی زادگان، بـابک 
حمیدیان، محمدرضا داوودنژاد، رضا رویگری، 
فهیمه رحیم نیا، وحید قاضی زاده، علی رحیمی، 
میلاد معیری، هژیر سام، امید محمدزاده، 
وحید رحمتی، شقایق فریادشیران، آرش 
آقابیک، مهسا باقری، میثم غنی زاده، مهری 
کاظمی، آذر محمدی، محمد برنج پور، غلام علی 
رضایی، عباس پرنیانی، بازیگران فیلم سینمایی 

»پیرپسر« هستند. 

 »رویگری« 
در فیلم »پیرپسر«

نمایش »بک توبلک« در پیش فروش ۲ هفته  
ابتدایی، فروش نیم میلیارد تومانی را با حضور 
بیش از ۵ هزار تماشاگر پشت سر گذاشت. 
نمایش »بک توبلک« با بازی، نویسندگی و 
کارگردانی سجاد افشاریان از ۲ دیماه اجراهای 
خود را در پردیس تئاتر شهرزاد در ۲ سانس ۱۸ 
و ۲۰ آغاز کرد. سجاد افشاریان درباره وضعیت 
ظرفیت سالن ها اعلام کرد: ما همچنان تا ۲۲ 
دی ماه به تمامی پروتکل های دوران پاندمی 
پایبند هستیم  و ظرفیت سالن به صورت اتومات 
در سایت تیوال ۵۰درصد است به این صورت 
که مخاطبان اگر یک یا چند نفر باشند بعداز 
انتخاب جایگاه از هر دو طرف صندلی های 

کناری قفل و غیرقابل خرید می شود. 

 به پروتکل ها 
پایبند هستیم

رو بــه رو
قربان ولیئی مطرح کرد

 از چگونگی داوری تا تغییر
 داوران »شعر فجر«

قربان ولیئی با اشاره به تغییراتی در ترکیب داوران جشنواره 
شعر فجر و شیوه اجرای این دوره از جشنواره تاکید دارد در 
جشنواره شعرفجر اثری از دایره داوری حذف نمی شود و معتقد 
است کم مخاطب بودن شعر قصه ای جهانی است. این شاعر  که 
به عنوان دبیر علمی شانزدهمین دوره جشنواره »شعر فجر« 
انتخاب شده، درباره رویکردها و تغییراتی که در این دوره از 
جشنواره شاهد خواهیم بود، با اشاره به نشست هیات علمی 
این دوره از جشنواره، گفت: در این نشست هیات داوران در سه 
گروه کودک و نوجوان، شعر بزرگسال و درباره شعر تعیین شدند. 
مساله ای که مطرح شد این بود که افرادی که برای داوری انتخاب 
می شوند با سال های گذشته تفاوت داشته باشند و تا حد ممکن 
چهره های جدیدی برای داوری معرفی شوند، زیرا داوری آثار 
ادبی مقدار زیادی به ذوق وابسته است، اینکه افراد ثابتی با یک 
ذوق مشخص، در چندین دوره آثار را داوری کنند، نتیجه ها را 
یکسان خواهد کرد و بخشی از کار همین بود که ترکیب داوران 
متفاوت شود. ولیئی افزود: امسال در داوری شعر بزرگسال هم 
کار جدیدی صورت گرفت، ما در خود شعر بزرگسال، شعر آزاد، 
کلاسیک و شعر محاوره را داریم بنابراین در انتخاب داورهای 
شعر  بزرگسال، این ملاحظه وجود داشت که تخصص های 
مربوط به شعر کلاسیک و آزاد و محاوره لحاظ شود. جشنواره 
هر سال بخش ویژه ای هم دارد که هنوز تصمیم قطعی در این 
زمینه گرفته نشده، فعلا تصمیم اولیه که فی الجمله بر آن بودند، 
اهمیت دادن به فارسی زبانان بود؛ یعنی شاعران فارسی زبان که 
در کشورهای افغانستان، تاجیکستان، هند و پاکستان  و دیگر 
کشورها هستند. به احتمال زیاد بخش جنبی جشنواره به این 
سمت خواهد رفت که بخش ویژه ای برای  فارسی زبانان داشته 
باشد. مانند سال های گذشته محفل هایی هم در چند شهر 
برگزار خواهد شد. دبیر علمی شانزدهمین دوره جشنواره شعر 
فجر درخصوص رویه ارزیابی آثار توضیح داد: من چندین دوره 
داور بودم، چندین دوره هم جزو هیات علمی هم جشنواره بودم 
و هیچ گاه چنین رویه ای را مشاهده نکردم، من اعتقادی به این 
ندارم که کسی کنار گذاشته شود، مواردی داشتیم که شاعری 
انتخاب شده و خود شاعر انصراف داده است. در داوری ها تمام 
آثار داوری می شوند، آثار توسط داورها نمره گذاری شده و معدل 
گرفته می شود، نهایتا چند نفری که بالا آمده اند در جلسه ای 
بررسی می شوند، اگر داوری نمره پایینی داده دلایلش را می گوید 
و داوران به تعامل می رسند و در جلسه نهایی رأی گیری می شود، 
شخصا هیچ وقت ندیده ام اثری از دایره داوری کنار گذاشته 
شود. این شاعر درباره این که چرا جشنواره شعرفجر به اندازه 
دیگر جشنواره های فجر پرمخاطب نبوده است، گفت: واقعیت 
این است که نه فقط در ایران بلکه در جهان چرخشی به سمت 
رسانه های غیرمکتوب پیش آمده، به این معنا که  به هنرهای 
دیداری و تلفیقی به ویژه توجه بیشتری می شود، گویی در عصر 

ما چندان به شعر توجه نمی شود. 
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عضو و سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران 
طی جلسه ای که در مجموعه تئاترشهر  برگزار شد 
اعلام کرد: تلاش شورای شهرتهران بر این است که 
تصمیم گیری نهایی برای تعیین حریم تئاترشهر 
تا پایان سال اجام شود. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل هنرهای نمایشی، جلسه ای با موضوع 
تعیین فضای پیرامونی مجموعه تئاترشهر و کاهش 
آسیب های موجود مجموعه، با حضور قادر آشنا، 
مدیرکل هنرهای نمایشی، علیرضا نادعلی عضو و 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران، سیداحمد 
علوی رئیس کمیته میراث فرهنگی و گردشگری 
شورای شهر تهران، سیدمحمد موسوی شهردار 
منطقه ۱۱ شهر تهران، مرتضی ادیب زاده سرپرست 
معاونت میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان تهران و جمعی 
از مدیران اداره کل هنرهای نمایشی از جمله رضا 
بصیرت مدیرعامل انجمن هنرهای نمایشی ایران، 
مهدی ابدالی معاون اداره کل هنرهای نمایشی 
و ابراهیم گله دارزاده مدیر مجموعه تئاترشهر و 
مدیران و معاونانی از شورای شهر و شهرداری 
تهران در مجموعه تئاترشهر برگزار شد. در ابتدای 
این جلسه پس از بازدید از مجموعه تئاترشهر، 
اسلایدها و نمونه های تصویری با موضوع معضلات 
و بزهکاری  فضای پیرامونی مجموعه تئاترشهر اعم 
از خرید و فروش و استعمال موادمخدر و قمه کشی، 
برای حضار به نمایش درآمد و قادر آشنا مدیرکل 
هنرهای نمایشی در خصوص ضرورت تعیین 
حریم اطراف این مجموعه با توجه به اهمیت این 
موضوع به منظور حفظ سلامت و آرامش افرادی 
که در این مجموعه تردد دارند و همچنین حرمت 
و جایگاه این ساختمان که به ثبت ملی نیز رسیده 

است، توضیحاتی را ارائه کرد و خواستار رسیدگی و 
دستورعاجل مبنی بر تصمیم گیری هرچه سریعتر 
از سوی مدیران شهری شد. وی تاکید کرد که تعیین 
حریم به منظور اجرای این پروژه هیچگونه قصد و 
نیتی به منظور جداسازی شهروندان از تئاتر در بر 
ندارد و تصمیم بر این است تا با اجرای آن شرایط 
آسان، امن تر و ویژه تری برای شهروندان و مخاطبان 
تئاتر رقم زده شود تا مخاطبان تئاتر و هنرمندان با 
فراغ بال بیشتری از خدمات مجموعه بهره مند شوند. 
در ادامه نیز علیرضا نادعلی عضو و سخنگوی شورای 
اسلامی شهر تهران، ضمن تایید صحبت های آشنا 
عنوان کرد: ما از آنچه که درون گفتمان انقلاب 
اسلامی آموختیم و همچنین تاکید مقام معظم 
رهبری، در پیشبرد برنامه های جمهوری اسلامی 
ایران توقف نداریم و هیچ چیز نباید قفل شود و بر 
این اساس باید شرایط و معضلات را روی میز قرار 
داده و برای آن راه حل پیدا کرده و آ نها را حل کنیم. 
گاه بی توجهی ها و نگاه های نازل فرهنگی، سیاسی 
و رقابتی در برخی موارد باعث می شود که بعضی 
از این مشکلات سالیان سال باقی بماند و راه حلی 
برای آنها پیدا نمی شود. با احترام به زحمات هایی 
که در ادوار گذشته کشیده شده که به هیچ عنوان 
نمی توانیم آنها را نادیده بگیرم چراکه بسیاری از آنها 
قابل احترام و دفاع و برخی قابل نقد و اصلاح است، 
دوره کنونی دولت و همچنین شهرداری و شورای 
شهر تهران مملو از انرژی، همت و انگیزه برای حل 
مسائل است و آنچه که اتفاق می افتد حرکت سریع 

و رو به جلوست.
 مطالعات بیشتری انجام شود

وی افزود: ماجرا این است که کل شهر دچار این 
وضعیت نامناسب و معضلاتی از این دست است و 

دیدن این صحنه ها برای من به واسطه رفت و آمدم 
از گذشته ها به این مجموعه بسیار غم انگیز است. به 
اعتقاد من حصارکشی تا حدی می تواند از معضلات 
موجود جلوگیری کند با این حال ما در شورای شهر 
و شهرداری تهران به آخرین دستاوردها در این 
زمینه نیاز داریم و درصورتیکه به این نتیجه برسیم 
که باید حریمی برای اطراف مجموعه تئاترشهر 
تعیین شود باید برای آن طراحی مناسب و در خور 
داشته باشیم و درصورتیکه طراحی درست باشد نیاز 
است تا دستگاه های مختلف اعم از انتظامی و امنیتی 
را نیز برای این موضوع بسیج کنیم. سیداحمد علوی 
رئیس کمیته میراث فرهنگی و گردشگری شورای 
شهر تهران نیز در ادامه طی سخنانی بیان داشت: 
طی ۲ هفته گذشته بازدیدی از مجموعه تئاترشهر  
انجام شده است و نتیجه بررسی ها به سازمان 
زیباسازی سازی شهر تهران ارائه شده است. مسیر 
روشن است و باید فضای مطالعات در این زمینه 
نیز ایجاد شود. خوشبختانه به منظور اعتبار برای 
تعیین حریم برای فضاهای پیرامونی مجموعه 
تئاترشهر نگرانی وجود ندارد و کار دشواری نیست 
و تنها باید در این خصوص مطالعات بیشتری انجام 
شود تا به نتیجه نهایی برسیم. سیدمحمد موسوی 
شهردار منطقه ۱۱ نیز با تاکید بر این موضوع که 
دغدغه اصلی شهرداری، ایجاد فضایی آرام و امن 
است، اظهارکرد: بررسی تعیین حریم برای فضاهای 
پیرامونی مجموعه تئاترشهر در سازمان زیباسازی 
شهر تهران به جریان افتاده اما همچنان طرحی 
بدین منظور تایید نشده است و به نظرم عجله 
برای به جریان افتادن این موضوع شاید چندان 
به صلاح نباشد چراکه این مساله موقعیت خاصی 
است و باید با تعامل بیشتر، طرحی مناسب تایید 
و تصویب شود. در پایان علیرضا نادعلی عضو و 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران، خواستار 
بررسی هرچه سریعتر طرح های مناسب به منظور 
چگونگی انجام این پروژه توسط سازمان زیباسازی 
شهرداری تهران و همچنین تشکیل کمیته ای 
مشترک با حضور نمایندگانی از وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، اداره کل هنرهای نمایشی، شورای 
شهر، سازمان زیباسازی شهر تهران و شهرداری 
منطقه ۱۱ به منظورر بررسی طرح ها شد و عنوان 
کرد: تمام تلاش شورای اسلامی شهرتهران بر 
این است تا تصمیم گیری های نهایی به منظور 
حصارکشی فضاهای پیرامونی مجموعه تئاترشهر 
تا پایان سالجاری انجام و این طرح در ابتدای سال 

آینده اجرایی شود.

در دیدار با مدیران شهری تهران اعلام شد

تصمیم گیری نهایی برای تعیین حریم تئاترشهر تا پایان1400

گــزارش
 لغو بیش از ۴ هزار پرواز در جهان 

با گسترش »اومیکرون«
در میان گسترش سویه اومیکرون و با آغاز تعطیلات 
سال نو میلادی، شرکت های هواپیمایی در مناطق 
مختلف جهان بیش از چهار هزار پرواز را لغو کردند. 
یک پایگاه خبری نشان داد که شرکت های هواپیمایی 
برای روز شنبه که روز کریسمس است نیز یک هزار و 
۴۰۴ پرواز را لغو کرده اند. در روز یکشنبه نیز ۳۴۰ پرواز 
در سراسر جهان لغو شده است. در این میان یک چهارم 
پروازهای لغو شده در جهان از مبدا یا به مقصد آمریکا 
بوده است. شیوع سویه اومیکرون در آمریکا و کمبود 
شدید خدمه هواپیما موجب شده است تا شرکت های 
هوایپمایی در این کشور، بیش از ۷۰۰ پرواز خود را در 
ایام کریسمس لغو کنند. دو شرکت )یونایتد ایرلاینز و 
دلتا( بیشترین موارد لغو پرواز را در آمریکا داشته اند. 
موارد ابتلا به کرونا در آمریکا در روزهای اخیر به دلیل 
گسترش سویه بسیار مسری اومیکرون افزایش یافته 
است. این سویه هم اکنون تقریبا سه چهارم موارد 
جدید ابتلا به کرونا و در برخی مناطق این کشور ۹۰ 
درصد از این موارد را به خود اختصاص می دهد. تنها 
در ایالت نیویورک، بیش از ۴۴ هزار مورد جدید ابتلا 
به کرونا در روزجمعه به ثبت رسیده است. در انگلیس، 
بسیاری از صنایع و شبکه های حمل ونقل انگلیس با 
کمبود نیرو مواجه هستند، زیرا کارمندان مبتلا به کرونا 
مجبورند به قرنطینه بروند و محل کار خود را ترک کنند. 
تخمین های دفتر آمار ملی انگلیس روز جمعه نشان داد 
که از هر ۱۰ نفر ساکن شهر لندن، یک نفر به ویروس 
کرونا مبتلا شده است. داده های دولت انگلیس نشان 
داد که در روز جمعه ۱۲۲ هزار و ۱۸۶ نفر در این کشور 
به کرونا مبتلا شده اند. این رقم در روز پنجشنبه ۱۱۹ 
هزار و ۷۸۹ مورد ابتلا بود. به این ترتیب روزانه بیش از 
۱۰۰ هزار مورد جدید ابتلا به کرونا را ثبت کرده است. 
فرانسه نیز روز جمعه ۹۱ هزار مورد جدید ابتلا به کرونا را 
ثبت کرد. اعلام خطر ابتلای روزانه یکصد هزار فرانسوی 
به سویه جدید اومیکرون در روزهای آینده موجی از 
وحشت و نگرانی را در محافل گوناگون و افکار عمومی 
این کشور به راه انداخته است. در زمان حاضر، میزان 
آلودگی به ویروس اومیکرون در چهار منطقه فرانسه 
به ویژه پاریس از میانگین بسیار بالایی برخوردارست. 
به گفته مقامات بهداشتی فرانسه، از هر سه نفر مبتلا 
به کرونا در این کشور یک نفر به سویه اومیکرون 
آلوده است. در همین حال یک مقام کاخ سفید روز 
جمعه اعلام کرد که آمریکا ۳۱ دسامبر )۱۰ دیماه( 
محدودیت های مسافرتی موقت وضع شده به دلیل سویه 
اومیکرون ویروس کرونا برای هشت کشور آفریقایی را 
لغو خواهد کرد. به گزارش ایرنا، سویه اومیکرون برای 
نخستین بار در آفریقای جنوبی شناسایی شده که باعث 

نگرانی بسیاری از کشورهاست.

 رئیس سازمان جهانی تجارت 
خواستار رفع موانع تجاری جهان 
انِگوزی اوکونجو ایوالا مدیرکل سازمان جهانی 
تجارت خواستار تغییراتی برای کمک به تضمین 
انعطاف پذیری کشورها در مقابل تغییرات شدید 
آب و هوایی با رفع موانع تجاری جهان شد. به 
گزارش ایرنا، روزنامه گاردین نوشت این مقام 
سازمان جهانی تجارت در مصاحبه با این روزنامه 
گفت: رفع موانع تجاری در سراسرجهان به مقابله 
با بحران آب وهوایی و انتقال از سوخت های فسیلی 
کمک می کند و به کشورهای در حال توسعه 
برای انعطاف پذیری بیشتر در مقابل تاثیرات 
گرمای زمین یاری می رساند. وی که از ماه 
مارس)فروردین( دبیر کلی این نهاد بین المللی را 
برعهده گرفته است؛ اظهارکرد: تجارت بخشی از 
این مشکل است و بخشی از یک معضل به شمار 
نمی آید... ما به تلاش های جهانی نیاز داریم تا 
زنجیره غذایی و زیرساخت های آسیب پذیرترین 
اقتصادهای جهان را در مقابل تغییرات آب وهوایی 
مصون نگه داریم و در غیر این صورت با خطر 
تضعیف پیشرفت و توسعه اقتصادی که آسان به 
دست نیامده مواجه خواهیم شد. وی همچنین گفت 
تجارت برای کمـــک به کشورهای در حال توسعه 
برای مقابل با تاثیرات وخامت اوضاع آب و هوایی که 
تاکنون آثار آن حس شده است، کمک می کند. ما 
نیاز داریم سیاست های تجاری را بنا نهیم که مانع 
تاثیرات منفی تغییرات آب و هوایی می شود. به 
چنین سیاست هایی برای اطمینان از امنیت غذا 
در مقابله با تهدیدهای آب و هوایی و دسترسی به 
فناوری های سازگاری نیاز داریم. کشورهای در حال 
توسعه نگران مذاکرات تجاری بین المللی هستند 
و بیم آن را دارند که کشورهای ثروتمند از آنها 
برای حفاظت از اقتصاد خود استفاده کنند. آنها در 
مواردی از سازمان جهانی تجارت به دلیل سوگیری 
هایش به نفع کشورهای ثروتمند انتقاد می کنند. 
بسیاری درباره مسائل آب و هوایی تردید دارند و 
نگران آن هستند که تاکید بر استانداردهای محیط 
زیستی از سوی برخی از کشورهای توسعه یافته 
بهانه ای برای افزایش موانع واردات ارزان قیمت از 
جهان در حال توسعه است. مدافعان انرژی سبز نیز 
مدعی هستند که سازمان جهانی بهداشت تشویق 
به فعالیت های تجاری می کند که باعث افزایش 
سطح کربن می شود.  اوکونجو ایوالا وزیر دارایی 
سابق نیجریه و اقتصاددان بانک جهانی که اولین 
زن آفریقایی تبار است که ریاست سازمان جهانی 
تجارت را برعهده می گیرد گفت تجارت به ایجاد 
مقاومت کمک می کند. حقیقت این است که در 
شرایط دشوار تجارت می تواند خدمات و کالاها را به 

مناطق مورد نیاز منتقل کند. 

رئیس جمهــوری پیشین افغانستان معتقد است وقتش 
رسیده که جامعه بین المللی با طالبان همکاری کرده و از 
مرگ میلیون ها تن به خاطر گرسنگی، جلوگیری کند.  به 
گزارش ایسنا، حامد کرزی، رئیس جمهوری سابق افغانستان 
در گفت وگو با خبرنگار سی.ان.ان افزود: جامعه بین المللی 
باید کمک های ضروری به افغانستان را در اولویت قرار داده و 
فعلا بدگمانی هایش نسبت به طالبان را کنار بگذارد. او گفت: 
حقیقت این است که امروز طالبان قدرت بالفعل این کشور 
است. طالبان در ماه اوت، با حملات رعدآسای نظامی خود، 
کنترل افغانستان را به دست گرفت. کابل، پایتخت افغانستان 
اندکی پس از آنکه آخرین سربازهای آمریکایی از افغانستان 
خارج شدند، سقوط کرد و همان حکومتی در افغانستان 
روی کار آمد که آمریکا در سال ۲۰۰۱ با حمله به افغانستان، 
برکنارش کرده بود؛ حامد کرزی، نخستین رئیس جمهوری 

افغانستان پس از سقوط طالبان در ۲۰۰۱ بود. کرزی  در 
پاسخ به این سوال که چطور جامعه جهانی می تواند از گروهی 
حمایت کند که اسناد خشونت ها و قتل های فراقضائی اش 
موجود است، افزود: مساله خشونت، بخش تاسف آوری از 
زندگی ماست؛ اعمال خشن توسط همه طرفین انجام شده 
است. اوضاع افغانستان، شورای امنیت سازمان ملل را بر آن 
داشت تا در قطعنامه ای، خواستار تسهیل ارسال کمک  به 
افغانستان شود اما تاکید کرد که این پول نباید به دست طالبان 
بیفتد. کرزی  ادامه داد: از این قطعنامه استقبال می کنم؛ شاید 
کافی نباشد، اما شروع خوبی است. او همچنین در این مصاحبه، 
درباره ادعای نخست وزیر پاکستان سخن گفت که اشاره داشت 
داعش از خاک افغانستان، به پاکستان حمله می کرد. کرزی  
گفت: کمک کردن به یک کشور و استفاده از یک موقعیت 
برای تضعیف یک شخص، با یکدیگر فرق دارد. امیدوارم دولت 

پاکستان، افغانستان را به خاطر مساله ای که خود نیز از آن 
رنج می برد، مقصر نداند. کرزی، به رغم شراکت های اخیرش 
در گفت وگو با طالبان، اظهارکرد که دورانش در دولت به سر 
رسیده و دیگر چنین قصدی ندارد و نخواهد داشت. او گفت: 
می خواهم به عنوان یک شهروند عادی در این کشور زندگی 
کرده و از هرچه در توان دارم، برای کمک به کشورم و فرزندان 
افغانستان استفاده کنم تا کشوری آرام، باثبات و شکوهمند 

داشته باشیم. 

حامد کرزی: 

وقت آن رسیده دنیا با طالبان همکاری کند

جهــــان 
خبـــر

رئیس جمهور لبنـــان گفت که این کشور 
به ۶ تا ۷ سال برای خروج از بحران کنونی 
زمان نیاز دارد. به گزارش فارس، »میشل.عون 
رئیس جمهور لبنان اظهارزکرد که لبنان به ۶ 
تا ۷ سال برای خروج از بحرانی که از آن رنج 
می برد، زمان نیاز دارد. وی در پیامی توئیتری 
نوشت: »به نتیجه دزدی، فسا و شکست رسیدیم 

و همین موضوع تغییر معینی را بر ما تحمیل 
می کند و این تغییر نیازمند زمان بوده و لبنان 
به ۶ تا ۷ سال برای خروج از بحرانی که از آن 
رنج می برد زمان نیاز دارد.« لبنان طی ماه های 
اخیر از سوی برخی کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس تحت فشار قرار گرفته است. تنش  
اخیر میان لبنان و کشورهای حوزه خلیج فارس 
به ویژه عربستان سعودی از آنجا آغاز شد که 
جرج.قرداحی وزیر اطلاع رسانی مستعفی لبنان 
در یک مصاحبه تلویزیونی که مربوط به پیش 

از انتصاب وی به پست وزارت است، خواهان 
توقف جنگ علیه یمن شد. قرداحی در پاسخ به 
این سوال که تحولات جاری در یمن را چگونه 
ارزیابی می کند، گفت: »تجاوز وحشیانه به یمن 
که هشت سال از آن می گذرد، باید متوقف شود. 
آن چه که یمنی ها انجام می دهند، حقوق قانونی 
آنها در دفاع از خود است و من پایداری مردم 
یمن در قبال این تجاوز را ارج می نهم.« در پی 
این اظهارات، عربستان سعودی، بحرین، امارات 
هر یک سفرای خود را از لبنان فراخواندند و 

کویت هم در گامی مشابه ضمن فراخواندن 
سفیر خود از لبنان، ۴۸ ساعت به کاردار سفارت 
لبنان فرصت داد تا این کشور را ترک کند. جرج 
قرداحی سرانجام تحت فشارها استعفا کرد. از 
سوی دیگر، به دنبال فشارهای مقامات بحرینی 
به دولت بیروت، وزیر کشور لبنان دستور داد تا 
اعضای حزب معارض بحرینی »الوفاق« از این 
کشور اخراج شوند. علت این اقدام برگزاری یک 
نشست توسط اعضای حزب الوفاق در بیروت که 
در آن از آل خلیفه انتقاد شده، اعلام شده است. 

رئیس جمهور لبنان: 

به 7 سال برای خروج از بحران زمان نیاز داریم

ولادیمیر پوتین؛ رئیس جمهوری روسیه اعلام کرد که 
اتحادیه اروپا با تعلل در راه اندازی خط لوله گاز نورداستریم۲ 
درواقع به خود ضربه می زند.  به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، 
رئیس جمهوری روسیه گفت: اقدامات اتحادیه اروپا برای 
جلوگیری از بهره برداری از خط لوله گاز نورداستریم۲ 
غیرمعقولانه است. وی افزود: اقدامات کسانی که اجازه 
راه اندازی این شبکه انتقال گاز را نمی دهند تا امکان ورود گاز 
بیشتر به بازار اروپا و کاهش بهای آن فراهم شود نیز احمقانه 
به نظر می رسد. وی ادامه داد: بهای گاز برای این کشورها نیز 
به طور قابل توجهی کاهش می یابد. مخالفان نورداستریم۲ 
در اروپا در واقع به خود ضربه می زنند.  بهای گاز در بازارهای 
اروپایی در هفته گذشته به بیش از ۲ هزار دلار برای هزار 
مترمکعب رسید و به گزارش رسانه های روسی بهای آن تا 
۱۲۵۰ دلار برای هر هزار مترمکعب کاهش یافت. به گزارش 

رسانه های روسی، مقام های روسیه خواستار آغاز صادرات 
گاز به اروپا از طریق خط لوله گاز نورداستریم۲ هستند که 
با ظرفیت انتقال سالانه ۵۵ میلیارد مترمکعب گاز به آلمان 
احداث شده و برلین اعلام کرده است که صدور مجوز برای 
آن تا تابستان آینده به طول می انجامد. برخی از تحلیلگران 

افزایش بهای گاز را ناشی از جنجال های جاری درباره پروژه 
نورداستریم۲ روسیه می دانند. وزیر امور اقتصادی آلمان 
شنبه هفته گذشته هشدار داد که خط لوله گاز نورداستریم۲ 
در صورت حمله مسکو به اوکراین با »تبعات جدی« مواجه 
خواهد شد. منتقدان این پروژه گازی می گویند این طرح 
وابستگی اروپا به گاز روسیه را افزایش می دهد و اوکراین آن را 
یک اسلحه ژئوپلتیکی توصیف کرده است. بحران گاز در اروپا، 
تقاضای شدید گاز طبیعی در فصل زمستان و تشدید تدریجی 
تنش های ژئوپلتیکی بین روسیه به عنوان عرضه کننده اصلی 
گاز طبیعی و کشورهای مصرف کننده باعث شده افزایش 
قیمت گاز طبیعی در انگلیس و اروپا رکورد تازه ای را ثبت 
کند. یک سوم از مجموعه گاز طبیعی اروپا از روسیه تامین 
می شود و شرکت گازپروم سالانه تا ۱۳۰ میلیارد مترمکعب 

گاز به بازارهای اروپایی صادر می کند. 

ولادیمیر پوتین: 

اروپا با تعلل در راه اندازی »نورداستریم۲« به خود ضربه می زند


